
رویداد امروزسه شنبه 27 دی 1401  17 ژانویه 2023   شماره 21208

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات گفت: 
مالیات خانه های خالی مشکل مسکن را حل نمی 

کند و دولت باید به فکر راه های دیگر باشد.
به گزارش مهر، حسینعلی حاجی دلیگانی؛ عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات درخصوص مالیات خانه های خالی 
در بودجه ۱۴۰۲ به خبرنگار مهر گفت: قانون مالیات ســتانی 
مشکلاتی دارد که باید آنها برطرف شود رئیس سازمان مالیاتی 
درخصوص نحوه دریافت مالیات از خانه های خالی پیشنهاداتی 
 داده اســت که قرار اســت مجلس درخصوص آن به اجماع 

برسد.
وی پیشنهاد رئیس سازمان امور مالیاتی را گفت: تشخیص 
خانه های خالی از طریق قبوض آب و برق و گاز صورت گیرد 
چرا که از طریق دیتا مشکلات زیادی به وجود امده است که به 
نظر این پیشنهاد در مجلس قابل بررسی است اما مشکل مسکن 

با مالیات از خانه های خالی حل نخواهد شد.
این عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات حل مشکل 
مسکن را گفت: مشکل مسکن با عرضه مسکن حل می شود 

چرا که ۸ الی ۹ سال است که به مشکل مسکن رسیدگی نشده 
اســت با توجه به اینکه ساخت مسکنبا شرایط موجود در کما 
رفته است باید به جای مالیات خانه های خالی به فکر این باشیم 
که ساخت و ساز در نهضت ملی را افزایش دهیم تا مشکلات 

برطرف شود تاکید مجلس مالیات ستانی نیست برای حل مشل 
مسکن.

داده های اشتباه برای دریافت مالیات بر خانه های خالی
عضو کمیسیون تلفیق بودجه  نیزگفت: بخش مالیات ستانی در 

بودجه ۱۴۰۲ با مشکلاتی رو به رو است که باید برطرف شود.
سید محمدرضا میرتاج الدینی، عضو کمیسیون تلفیق بودجه در 
خصوص بودجه ۱۴۰۲ بخش مالیات به گفت: مالیات خانه های 
خالی در سال گذشته محقق نشده است و این امر باعث شده 

تا این بخش مالیاتی عودت داده شود تا قیمت ها اصلاح شود.
وی در ادامه بیان کرد: دریافت مالیات از اشــخاص حقوقی 
سخت و دشوار اســت و اینکه تاکنون فرارهای مالیاتی همه 
از ســوی اشــخاص حقوقی صورت گرفته است با توجه به 
صحبت هــای وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان امور مالیاتی در 
روزهای گذشته گفته شد مالیات براساس تورم و رشد اقتصادی 
نبوده اســت و مالیات افراد براساس درستی نبوده است فارغ از 
اینکه در بودجه ۱۴۰۱ نیز مالیات پیش بینی شده بوده اما محقق 
نیافته است و در بودجه ۱۴۰۲ نیز مالیات بیش از سال گذشته 
اعلام شده اســت و دولت باید راه و روش شناسایی و مالیات 

ستانی را مشخص کنند. 
میرتاج الدینی گفت: سال گذشته ۵۰۰ هزار خانه خالی معرفی 
شد که نیمی از این خانه های خالی ساکن داشته است و در اصل 
خالی نبوده و این دیتاهای اشتباه باعث شده تا مالیات ستانی 
خانه های خالی با اشــتباه زیادی رو به رو شود بنابراین دولت 
و وزیر اقتصاد باید توضیح دهد که قرار اســت خانه های خالی 

چگونه مشخص شود.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مطرح کرد؛

مالیات خانه های خالی مشکل مسکن را حل نمی کند

نهضت ملی مردم را خانه دار خواهد کرد؟

گرانی مداوم مسکن  زیر سایه وعده ها
بازار مســکن هر روز با چالش جدیدی روبه رو می شود و حالا 
قیمت ها مدام در حال افزایش اســت. اما باید دید ســاخت 
واحدهای مســکن ملی و اجرای پروژه نهضت ملی مسکن 

تاثیری بر وضعیت بازار خواهد داشت یا خیر.
به گزارش تجارت نیوز، مدت زمان زیادی اســت که بازار مسکن در شرایط 
مناسبی به سر نمی برد و تمام اقدامات دولت برای بهبود وضعیت یا اجرایی 

نشده و یا موثر نبود است.
سید محمود فاطمی عقدا، کارشناس ارشد مسکن در خصوص پیش بینی خود 
از بازار به تجارت نیوز گفت: با توجه به سیاســت های دولت به خصوص آغاز 
ساخت مسکن های ملی ممکن است از شیب تند بازار کاسته و تعادل برقرار 
شود، البته این بستگی به اجرایی شدن سیاست های وزرات راه و شهرسازی 

دارد.
او ادامه داد: اگر طرح نهضت مسکن ملی چه به صورت تحویل زمین و چه 
به صورت تحویل واحد آپارتمانی شروع شود، مخصوصا در شهرهای بزرگ 

ممکن است افزایش قیمت متعادل تر شود و سرعت آن کاهش یابد. در غیر این 
صورت سال آینده سال سختی برای بازار مسکن خواهد بود.

رئیس پیشین مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی همچنین گفت: اگر 
روند فعلی ادامه پیدا کند و سیاســت های دولت اجرایی نشود متوسط قیمت 
مسکن بیش از این افزایش پیدا می کند. اگر سیاست های دولت اجرایی شود 

بازار این اقدامات را حس می کند و واکنش مثبت نشان می دهد.
بازار در چه شرایطی به سر می برد؟

آخرین آمارهایی که بانک مرکزی از متوسط قیمت مسکن در شهر تهران 
منتشر کرده متوسط قیمت هر متر واحد مسکونی ۴۸ میلیون و 7۰ هزار تومان 
برآورد شــده است. تعداد معاملات هم با وجود اینکه در تمام مناطق افزایش 
داشته طبق گفته کارشناسان هنوز به مقداری نیست که بتواند وضعیت بازار 
را بهبود دهد. بنابراین خرید و فروش ها نیز در وضعیت مناسبی به سر نمی برند.

افزایش هزینه وام مسکن
وام مسکن یکی از راه هایی است که مردم با کمک آن می توانند مقداری از 

هزینه های خرید خانه را تامین کنند. اما این وام علاوه بر اینکه بخش زیادی 
از قیمت مسکن را پوشش نمی هد، هزینه دریافت آن نیز تا حد زیادی افزایش 
یافته است.به عنوان مثال برای مجردهای ساکن تهران مجموع هزینه خرید 
اوراق به 7۰ میلیون و ۹۵۲ هزار تومان می رسد. زوج های تهرانی نیز باید برای 

خرید اوراق مسکن ۱۲۱ میلیون و ۶۳۲ هزار تومان پرداخت کنند.
وضعیت آغاز پروژه نهضت ملی مسکن

بیشتر از یک ســال پیش بود که صحبت از ساخت چهار میلیون مسکن 
ملی )هر ســال یک میلیون( مطرح شد. اما هنوز واحدی تحویل داده نشده 
و رئیس جمهور در سفر اخیر خود به یزد عنوان کرد که هر چند تاخیر ایجاد 
شده، اما چهار میلیون مسکن تا پایان دولت سیزدهم ساخته می شود. حالا باید 
دید با وضعیت کسری بودجه و کمبود منابع آیا به این وعده عمل خواهد شد؟

طبیعی است که عرضه یکی محرک های بازار مسکن است و باعث کاهش 
قیمت مسکن خواهد شــد. اما در این بین دلایل دیگری نیز برای وضعیت 
فعلی مسکن وجود دارد که باید برای بهبود آن چاره ای اندیشید. در غیر این 
صورت عامل عرضه و ســاخت مسکن های ملی نیز تاثیر زیادی بر متوسط 
قیمت نمی گذارد؛ عواملی مانند تورم عمومی، تورم مصالح ساختمانی و افزایش 
قیمت دلار، هر روز از توان مردم برای خرید مسکن و قدرت سازندگان برای 

تولید آن می کاهند.

علیرضابیگی نماینده  مجلس:

آمارهای خروج سرمایه از کشور وحشتناک است
نماینده مجلس گفت: بسیار عجیب است چه در حوزه اقتصاد 
و سیاست چه در حوزه اجتماع نمی پذیریم مردم سمت دیگر 
رودخانه هستند ما هم سمت دیگر رودخانه. در صورتی که قدرت 
و توانایی مردم می تواند مصون ساز باشد چراکه همراهی مردم 
زبان بیگانه را کوتاه می کند، امنیت آفرین است ، نشاط جامعه را 
فراهم می کند و حرکت ایجاد می کند ولی گویا ترجیح می دهیم به 
همین وضعیت که مردم در قهر اجتماعی به سر می برند روزها را 
بگذارانیم و انتظار داریم گندمی که کاشتیم نتیجه اش گلابی شود 

که این امکان پذیر نیست.
احمد علیرضابیگی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که طی روزهای 
اخیر شاهد افزایش قیمت خودرو و ارز بودیم، برخی  عنوان کردند این افزایش 
قیمت ها با توافق هســته ای و برجام ارتبــاط دارد، برخی  عنوان کردند دولت 
برنامه ای ندارد و در وهله اول باید تیم اقتصادی خودش را تغییر دهد، برای ثبات 
اوضاع اقتصادی چه کاری باید انجام داد، گفت: تا زمانی ما نوع نگرشمان را به 
نقش مردم در حوزه های مختلف تغییر ندهیم، طبیعتا اتفاق خاصی نخواهد افتاد 

و شرایط بغرنج تر خواهد شد.
 شعار اقتصاد مردم پایه را می دهیم ولی عملا مردم نقشی

 در حوزه اقتصاد ندارند!
نماینده تبریز ادامه داد: به طور مثال در حوزه خودرو این را در نظر بگیرید که مردم 
ناچارند پراید بخرند، تازه همین پراید را هم با حسرت و منت باید خریداری کنند، 
در صورتی که مردم می فهمند در کشور همسایه با پولی که برای پراید پرداخت 
می کنند، می توانند ماشین به مراتب بهتری داشته باشند اما هیچ راهی ندارند اگر 
پراید نخرند در دکان چه کسی بروند؟ دکان دیگری وجود ندارد. وقتی حوزه اقتصاد 
ما چنین است و برای مردم نقشی تعریف نشده است، اگر هم نقشی تعریف شده، 
به مردم به عنوان یک منبع مالی بی اختیار نگاه می شود مانند آن چیزی که در 
دولت آقای روحانی در حوزه بورس اتفاق افتاد. مردم ۴۰۰ هزار میلیارد تومان پول 
بی زبان خودشان را در بورس گذاشتند به فاصله ۲۰ الی ۳۰ روز، یک بابایی، یک 
بنده خدایی، یک وزیری، یک رئیس ســازمان بورس آمد دست هایش را به هم 

مالید و گفت شرمنده پول ها همه سوخت و از بین رفت. مردم اینجا و در اقتصاد 
چه کاره هستند؟ ما شعار اقتصاد مردم پایه را می دهیم ولی عملا مردم نقشی در 
حوزه اقتصاد ندارند!وی بیان کرد: در حوزه سیاست هم همین است نقشی به مردم 
سپرده نشده است، در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس شورای اسلامی تصور 
برخی این است که مردم عقل شان نمی رسد و ما باید به جای آنها تصمیم بگیریم، 
عین برخوردی که در حوزه اقتصاد داریم در حوزه سیاست هم همین برخورد را 

داریم، نمی خواهیم بپذیریم مردم آگاه هستند و دسترسی های بالا دارند.
آمارهای وحشتناکی درباره خروج سرمایه از کشور وجود دارد

علیرضابیگــی یادآور شــد: از همین مــردم افرادی در کشــورهای دیگر 
مسئولیت های بزرگی را بر عهده دارند. نمی خواهیم این واقعیت ها را بپذیریم که 
مردم می فهمند و دارای قوه درک بالایی هستند و هوشمند هستند و اگر اقتصاد 
را به آن ها بسپاریم، می توانند کار بزرگی را انجام دهند . اما وقتی کورسوی امید 

از آن ها گرفته شود علیرغم میل باطی شان کار می کنند.
وی ادامه داد: شما مشاهده می کنید آمارهای وحشتناکی از خروج سرمایه وجود 
دارد. همان سرمایه ای که تک تک دلارهایش می تواند نجات بخش و گره گشا 
باشد و برای جوانان ما سبب اشتغال شود و امیدآفرین باشد. تا هنگامی که این 
نگرش اصلاح نشود، ما مدام راننده ماشینی را که خراب است، عوض می کنیم. 

در صورتی که ماشین خراب است و ما باید درستش کنیم.

 تا زمانی که ماشین درست نشده با عوض کردن راننده
 راه به جایی نخواهیم برد

این نماینده  مجلس شورای اسلامی با اشاره به تغییر رئیس بانک مرکزی 
گفت: آقای فرزین از شخصیت های علمی و برجسته هستند و صاحب نظر در 
حوزه اقتصادند و مردم ما هم خاطرات خوبی از ایشان در حوزه هدفمندی یارانه 
و بازگرداندن ثروت مردم به مردم دارند. وقتی نگرش اصلاح نشود، تا زمانی که 

ماشین درست نشده با عوض کردن راننده راه به جایی نخواهیم برد.
مردم در قهر اجتماعی به سر می برند

وی افزود: بسیار عجیب است چه در حوزه اقتصاد و سیاست چه در حوزه اجتماع 
نمی پذیریم مردم سمت دیگر رودخانه هستند ما هم سمت دیگر رودخانه. در 
صورتی که قدرت و توانایی مردم می تواند مصون ساز باشد چراکه همراهی مردم 
زبان بیگانه را کوتاه می کند، امنیت آفرین است ، نشاط جامعه را فراهم می کند و 
حرکت ایجاد می کند ولی ترجیح می دهیم به همین وضعیت که مردم در قهر 
اجتماعی به سر می برند روزها را بگذارانیم و انتظار داریم گندمی که کاشتیم 

نتیجه اش گلابی شود که این امکان پذیر نیست.
با بحران جامعیت و بحران نمایندگی قاطبه مردم مواجه هستیم

نماینده مردم تبریز درباره این که پس از گرانی های اخیر افکار عمومی به نقش 
نظارتی مجلس پرداخت و از نمایندگان درخواســت ورود به عرصه داشت، آیا 
مجلس می تواند از ابزارهای نظارتی خودش استفاده کند، گفت: مجلس می تواند 
ریل گذار باشد و مسیر را عوض کند. مجلس می تواند تحول ایجاد کند، اما آیا 
این مجلس می تواند این کار را انجام دهد؟ قطعا این مجلس نمی تواند که آن 
هم بازمی گردد به این که ما با بحران جامعیت و بحران نمایندگی قاطبه مردم 
مواجه هستیم. وقتی که این مجلس حرفی جدا از خواست، مطالبه و منفعت 
مردم می زند و در مقابل شــفافیت آرا مقاومت می کند، نمی تواند تحول آفرین 

باشد و ریل را عوض کند.
مجلس نظاره گر اجحافی است که در حق مردم در حوزه خودرو 

سازی صورت می گیرد
وی خاطرنشان کرد: در آرای مجلس به وزیر صمت این به خوبی هویدا بود، 

یعنی با وجود ایرادات اساسی که به عمکلرد حوزه تولید وجود داشت و مردم با 
گوشت و پوست خودشان تورم، گرانی و بیکاری را حس می کنند که بخشی از 
آن به وزارت صمت ما بازمی گردد، یعنی به جز وزارت کشاورزی وزارت صمت 
هم وزارت تولید است، اما وزیر صمت همان رأیی را می آورد که چه بسا در ابتدای 
مسئولیت خودش آورده است. مجلس نظاره گر اجحافی است که در حق مردم 
در حوزه خودرو ســازی صورت می گیرد و صدایی هم در نمی آید. این نماینده 
مجلس ادامه داد: چندنفر از نمایندگان صحبت می کنند اما عملا پشتیبانی قاطبه 
مجلس را به همراه ندارد . همین اتفاق درباره بورس هم رخ داد، هیچ کس از وزیر 
اقتصاد و دولت آقای روحانی نپرسید این ظلم بزرگی که در حق مردم شد، چرا 

اتفاق افتاد؟ آیا جنگ و زلزله شده بود که هست و نیست مردم به باد رفت؟
قبیله گرایی سیاسی سبب می شود از خطاها چشم پوشی شود

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که اگر وزیری کارآیی ندارد چرا نمایندگان 
همان زمان مسئولیت طبق آیین نامه داخلی مجلس پرونده اش را به قوه قضائیه 
ارجاع نمی دهند و می گذارند بعد از پایان مسئولیتش که عملا فایده ای برای 
مردم ندارد، گفت: این اتفاق به خاطر قبیله گرایی سیاسی است. این قبیله گرایی 
سیاســی سبب می شود از خطاها چشم پوشی شود. شما را به حرف های وزیر 
راه شهرسازی در مجلس دهم ارجاع می دهم، بخشی از مجلس اراده می کند 
برخورد شود و حتی خود رئیس جمهور، اما عملا قبیله گرایی سیاسی مانع می شود.

علیرضابیگی یادآور شــد: حادثه قطار  تبریز در ســال ۸۵ اتفاق افتاد، وزیر 
راه و شهرســازی وقت برابر اعلام دستگاه های مسئول بالاترین سطح خطا و 
اشتباه و جرم متوجه اش بود، ۵۰ نفر از مردم کشور کشته شده بودند ما ۲ بار وزیر 
را استیضاح کردیم اما رأی نیاورد و هر بار بیشتر از گذشته رای اعتماد در جلسه 
استیضاح آورد متاسفانه این بار باز مشابه همان حادثه مشابه اتفاق افتاد. قطار یزد 
طبس باز دچار حادثه شد و به طور آشکار به واسطه سوء مدیریت، مردم کشور 
ما کشته شدند اما مجلس ما هیچ واکنشی نشان نداد و تکانی نخورد با این که ما 
داد زدیم، فریاد زدیم که برخورد شود و مکاتبه کردیم اما عملا همین قبیله گرایی 
سیاسی مانع از این شد که مجلس نقش اساسی خودش را به عنوان ناظر قوه 

مجریه به درستی ایفا کند.

معاون حقوق عامه دادستان کل کشور:
 مجوز ثبت و ریجستری

 ۲۵۰۰ گوشی تلفن همراه صادر شد
معاون حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم دادستانی کل کشور از صدور 

مجوز برای ثبت و ریجستری ۲۵۰۰ گوشی تلفن همراه خبر داد.
به گزارش ایلنا، غلامعباس ترکی در این خصوص اظهار کرد: یکی از اقدامات مهم در جهت 
مبارزه با امر قاچاق تلفن همراه، الزام به ثبت و ریجستری تلفن همراه و سایر تجهیزات با قابلیت 
نصب سیم کارت در رویه مسافری از سال ۱۳۹۹ بوده است.وی افزود: خوشبختانه با این کار 
شاهد کاهش ورود تلفن همراه قاچاق به کشور بوده ایم و البته برای افرادی که قصد وارد کردن 
تلفن را به صورت مسافری، پستی و ... را وفق مقررات داشته اند مشکلاتی را بوجود آورده است.

این مقام قضایی اظهار کرد: در خصوص برخی از موانع و مسائل که موجب می گردید برخی 
از افراد نتوانند بر اساس ضوابط تعیینی نسبت به ثبت نام گوشی تلفن همراه در سامانه ذی ربط 
اقدام کنند می توان به قطعی در سامانه گذرنامه، تنوع واردات گوشی ها که بعضا مشخصات آنها 
در سامانه ارزش ثبت نشده است، ثبت اطلاعات ناقص توسط کاربر، عدم آشنایی با مقررات و ... 
اشاره کرد. معاون حقوق عامه دادستان کل کشور ادامه داد: پس از دریافت گزارشات مردمی و 
نیز گزارش  ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، درخواست تسهیل امکان ثبت تلفن های همراه دارای 
ثبت ناقص مورد برررسی قرار گرفت و مقرر گردید جهت احقاق حقوق عامه و ایجاد رضایت 
مندی مسافران درخواست های واصله در کارگروهی با حضور نماینده ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، نمایندگان گمرک )معاونت فنی و بازرسی( و فراجا و تا سقف ۲۵۰۰ دستگاه، حداکثر تا 
۱۵ اسفندماه سال جاری مطرح و با تشخیص موجه بودن تقاضا )از جمله مشخصات گوشی و 
مدارک مسافری مورد تایید در سامانه اداره گذرنامه(، با طی فرایند قانونی و اخذ حقوق گمرکی، 
اطلاعات لازم در سامانه مربوطه ثبت و نتیجه به این مرجع گزارش گردد. وی در پایان گفت: 
انتظار ما از دستگاه های مسئول این است به منظور حفظ حقوق عامه شهروندان و جلوگیری از 
بروز زمینه های نارضایتی، ضمن ارتقاء سامانه های شفافیت و اصلاح مقررات و فرایندهای ناقص 

تدابیر پیشگیرانه لازم را اتخاذ نمایند.

مردم نگران مالیات بر سوداگری نباشند
نماینــده مردم همدان در مجلس گفت: اگر طرح مالیات بر ســوداگری و 
سفته بازی در مجلس تصویب شود، بنا نیست از هر داشته و حساب مردم 

مالیات گرفته شود.
حجت الاسلام احمدحسین فلاحی در گفتگو با خبرنگار مهر، درباره طرح مالیات بر سوداگری 
و سفته بازی )طرح مالیات بر عایدی سرمایه( که این روزها در مجلس در حال بررسی است، 
گفت: در حوزه هایی مانند ارز آن چیزی که در کشور ما به صورت مشکل خود را نشان می دهد، 
بعُد مدیریتی مسائل است.وی بیان کرد: علاوه بر این، از دیگر علل نوسانات قیمتی ارز و سکه 
در ایران که ریشه در سال های متمادی دارد، می توان به نقص در قوانین هم اشاره کرد. با این 
تفاسیر، مالیات بر سوداگری و سفته بازی که چند صباحی است در دستورکار مجلس قرار گرفته، 
می خواهد به نوعی این وضعیت آشفته را مدیریت و تعدیل کند.نماینده مردم همدان در مجلس 
افزود: موضوعی که باید به آن توجه داشت این است که برای بهبود وضعیت آشفته بازارهایی 
مثل ارز و طلا، علاوه بر تصویب طرح مالیات بر سوداگری باید به مسائل روانی که تأثیر منفی 
بر قیمت ها گذاشته نیز توجه داشت که البته آن موضوع هم باید در جای خود آسیب شناسی شود.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تصریح کرد: اگر طرح مالیات بر سوداگری به قانون 
تبدیل شود، حتماً تأثیر به سزایی در کنترل یک باره قیمت های طلا، ارز، خودرو، مسکن خواهد 
داشت، اما برای موفقیت بیشتر در این حوزه ها، نیاز به مکمل های دیگری هم است. البته باید 
این خبر را به مردم دهم که جای نگرانی نیست و اگر این طرح تصویب شود، بنا نیست از هر 
داشته و حساب مردم، مالیات گرفته شود.فلاحی اظهار داشت: یکی از موضوعاتی که باید مورد 
توجه حداکثری مجلس و دولت قرار گیرد، تصویب درست و اجرای صحیح آن است که تنظیم 
حساب های تجاری و شخصی با دقت مدنظر قرار گیرد تا عدالت به بهترین شکل اجرا شود. در 
کل با اهدافی که طراحان داشتند، کنترل سفته بازی و بازار سیاه را در آینده شاهد خواهیم بود.

نماینده مردم همدان در مجلس یادآور شد: یکی از عوامل شکاف طبقاتی که در کشور می بینیم، 
نبود این ابزار تنظیم گری بوده است. البته شکاف طبقانی در ایران، دلایل دیگری هم دارد که 
نباید تنها معطوف به این موضوع بدانیم، اما تصویب طرح مالیات بر سوداگری، بخشی از این 
اختلاف طبقاتی را از بین می برد. مثلًا نظام عدالت در پرداخت موضوعی است که هم رئیس 
جمهور کنونی بر آن تاکید داشته و هم در گذشته توسط دولت ها مطرح شد، اگر این روند پیگیری 
شود، شکاف طبقاتی به حداقل خواهد رسید.وی در پایان خاطرنشان کرد: اراده مجلس یازدهم 
به نتیجه رســاندن طرح مالیات بر سوداگری است و دیدیم که برخی از نمایندگانی که دنبال 
مسکوت ماندن طرح رفتند، موفق نشدند تا جلوی بررسی طرح را بگیرند. از این رو، می خواهیم 
روند بررسی را دقیق دنبال کنیم و در نهایت طرحی را به تصویب برسانیم که به عدالت نزدیک 

و به نفع اقتصاد کشور و مردم باشد.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر:
صادرات مصنوعات طلا بزودی آغاز می شود

بذرافشــان، رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران بــا تاکید بر اینکه فروش طلا با 
برندهای خارجی در بازار داخلی به کمترین حد ممکن و به ۵ درصد رســیده است 

گفت: صادرات مصنوعات طلا بزودی آغاز می شود.
ایران در صنعت طلا و جواهر در طی سال های اخیر پیشرفت های چشمگیری داشته و به یک برند 
در دنیا تبدیل شده است و حتی در بخش طراحی و گوهر تراشی نیز نسبت به چند سال گذشته قوی تر 
شده است. اما نکته ای که حائز اهمیت است این است که از نظر ارزش صادراتی در سطح پایینی قرار 
دارد و این نیز به دلیل نداشتن اطلاعات نسبت به این هنر و ظرفیت های آن است.کارشناسان بر این باور 
هستند که ایران پتانسیل صادرات بیش از ۵ میلیارد دلاری برای مصنوعات طلا دارد و اگر وزارت صمت 
حمایت های لازم در این زمینه را انجام دهد چه بسا این پتانسیل می تواند به بیشتر از ۵ میلیارد دلار 
هم برسد.متن کامل گفتگوی بازار را با »نادر بذر افشان« رئیس اتحادیه طلا و جواهر با هم می خوانیم:

آیا صحت دارد که محصولات و مصنوعات طــلای ایرانی با برندهای خارجی و 
ایتالیایی در بازار به فروش می رسد؟ اینکه برخی از فروشندگان بخواهند طلای ایرانی را با نام و 
برند مثلا ایتالیایی به فروش برسانند نداریم. البته شاید با طرح ایتالیایی فروش طلا انجام شود.یک سری 
از مصنوعات طلا است که ایرانی ها دستگاههای آنرا وارد کرده اند و یا تکنولوژی آن مدل و شبیه آن را 
وارد کرده اند و می گویند طرح ایتالیایی است. می توانند به اسم طرح ایتالیا به فروش برسانند و مشکلی 
از این بابت وجود ندارد. این اقدام همانند طرح لباس و یا طرح تُرک وجود دارد اما اینکه تولید شده باشد و 

مستقیم وارد کشور شده باشد خیر این موضوع صحت ندارد.
 آیا واردات مصنوعات طلا به کشور داریم؟ آیا آماری دارید که به عنوان مثال نشان 

دهد چه میزان طلای ساخته شده وارداتی در بازار موجود است؟
واردات طلای ساخته شده خیلی کم شده است. در حال حاضر تکنولوژی روز دنیا و دستگاههای روز را 
وارد کرده اند و نمی توانیم بگوییم اصلا طلای ساخته شده نداریم اما درصد آن شاید در حد ۵ درصد تا 
حداقل ۱۰ درصد باشد. چرا که واردات طلای ساخته شده صرفه اقتصادی ندارد با این همه ارزش بالای 

دلار و هزینه ها برای وارد کننده صرف اقتصادی ندارد.
 شاید واردات طلای ساخته شده برای یک سری از اقشار خاص و برند بازها انجام 
می شود؟به هر حال یک سری برندهای خاص مشتریان خاص هم دارد و برای آنها اجُرت طلا مهم 
نباشد از این برندها استفاده کنند. اما تولیدات ایرانی به قدری رشد کرده و به واسطه تکنولوژی روز و 
دستگاههای وارداتی دارای رقابت بالایی شده است که برای صادرات طلای ساخته شده حرف برای 
گفتن داریم. شرایط صادرات طلا را داریم و یک سری مشکلات و موانع بود که در طی جلساتی که در 

حال برطرف شدن است، صادرات طلای ساخته شده نیز رقم خواهد خورد.
 این موانع و مشکلات مربوط به چه ارگان و به طور مشخص چیست؟

بحث های موارد قانونی و یک ســری موانع و مشکلات در رابطه با صادرات داشتیم که با جلسات 
متعددی که در حال برگزاری است به نتیجه های کلی می رسد.

 این جلسات با گمرک یا وزارت صمت است؟با وزارت صمت جلسات خوبی داشتیم. به هر 
حال وزارت صمت یک سری شرایط خاص را در نظر دارد و یک سری مسائل استاندارد و بحث های 
صادرات و برگشت به صورت شمش و ارزآوری را دارد. اینها در جلسات مختلف انجام شده است و به 
یک سری نتایج هم رسیده ایم. یک سری موانعی بود و یک سری موارد قانونی بوده است که اینها با 
جلسات متعدد در حال برطرف شدن است و کشور هم آمادگی این را دارد که در صنعت طلا بتوانیم به 
راحتی صادرات را انجام دهیم و آن پتانسیل و ظرفیت در صنعت طلای کشور هست که بزودی این 

صادرات مهیا شود.
پــس می توان گفت که بزودی صادرات طلا به کشــورهای همســایه آغاز می 
شــود؟اتحادیه طلا و جواهر آمادگی و پتانســیل این را دارد که صنعت طلا اقدام به صادرات طلا و 
مصنوعات کند. یک سری از فرایندها مهیا شده و یک سری موانع و مشکلات دارد که در حال برطرف 

شدن است.
 کشورهای عربی فکر می کنید حاضر هستند از طلای ایرانی استفاده کنند؟ چرا 
که عیار طلای آنها با عیار طلای ایران متفاوت است؟اتفاقا می توانیم بر اساس عیار طلای 
کشورهای عربی اقدام به تولید کنیم. عیار طلای آنها ۲۱ و ۲۲ است. ما آمادگی صادرات را داریم و پتانسیل 
آن وجود دارد و تنها دولت و مجلس باید یک مقدار رویکرد و شرایط و تسهیلاتی برای تولیدکنندگان در 

نظر بگیرند تا مشکلاتی که با جلسات مناسب برطرف شده بزودی شاهد صادرات طلا باشیم.
 چرا مردم باید از خرید طلای دست دوم خودداری کنند؟ابتدا باید عنوان کنم که مردم و 
خانه دارها می توانند طلای دست دوم خود را بفروشند اما بنا به دلایل مختلف از خرید طلای دست دوم 
خودداری کنند. به هر حال این اقدام مردم می تواند چرخه تولید مصنوعات طلا را با مشکل مواجه کند. 
در خصوص نخریدن طلای دست دوم باید اذعان کنم که اکثر مصنوعات طلا قدیمی هستند و شاید هم 
یک مقداری از آنها عیار پایینی داشته باشند. البته باید به این موضوع مشکل نبود کد استاندارد را هم اضافه 
کرد. قطعا خرید و فروش مصنوعات و طلای دست دوم چرخه تولید مصنوعات را دچار مشکل می کند. 
در مورد تولید مصنوعات طلا نسبت به سال های گذشته شاید آمار دقیقی در دست نباشد اما به هر حال 
به دلایل عدیده ای تولید مصنوعات نیز دچار مشکل شده است. همانطور که گفتم همین خرید و فروش 

طلای دست دوم می تواند یکی از دلایل کاهش تولید مصنوعات طلا و به هم خوردن چرخه تولید باشد.

اخبار کوتاه 

در حوزه پوشاک، ایران تبدیل به مستعمره ترکیه شده است و 
تولیدات داخلی خریدار چندانی ندارند.

افزایش قاچاق و تحدیدهای وزارت صنعت، معدن و تجارت تبدیل به آفت 
این روزهای بازار ایران شــده است. سوء اســتفاده برخی افراد از سود واردات 
غیر قانونی کالا در شرایط اقتصادی فعلی باعث شده بخش قابل توجهی از 
کالاهای موجود در بازار به صورت قاچاق عرضه شوند. این موضوع حوزه های 
پوشاک، لوازم آرایشی، لوازم خانگی و لوازم الکترونیکی را تحت تاثیر خود قرار 
داده است. این در حالی است که طبق آخرین اطلاعات منتشر شده از سوی 
وزارت صمت هر چهار گروه مطرح شده در اولویت کالایی طرح جامع مبارزه 

با کالاهای قاچاق هستند.
فضا در اختیار قاچاقچیان است

طبق آخرین آماری که از سوی حمید مقیمی رئیس سابق هیئت مدیره انجمن 
واردکنندگان فرآورده های بهداشتی و آرایشی و عطریات آرایشی و بهداشتی 
منتشر شد، گردش مالی لوازم آرایشی در بازار ایران یک  میلیارد دلار بوده که 
از این رقم 7۰ درصد آن قاچاق و تقلبی بوده است. علاوه بر این گردش مالی 
لوازم آرایشی، کرم    های مراقبتی و عطریات در مجموع ۳ میلیارد دلار است که 
از این رقم نیز متاسفانه در حال حاضر حدود ۶۵ درصد آن قاچاق و تقلبی هستد.  
اما بر اساس آخرین آماری که از سوی گمرک برای هشت ماهه امسال منتشر 
شده، کمتر از ۶۰۰ تن محصولات آرایشی و بهداشتی مراقبت از پوست و مو 
وارد کشور شده که این رقم بســیار کمتر از میزان به فروش رسیده در بازار 
اســت. این در حالی است که واردات تعداد بخش زیادی از این اقلام از قبیل 
کرم و صابون ممنوع است و به گفته مسئولان مربوطه، مبدأ ورود آنها مناطق 
آزاد هستند؛ علاوه بر این بخشی از این کالاها به صورت فله وارد کشور شده 
و با برندهای مختلف خارجی بسته بندی و در بازار عرضه می شوند.محمدرضا 
بحیرایی رئیس فعلی انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشتی و آرایشی نیز 
در این رابطه اعلام کرده است: حدود دو سالی می شود که واردات قانونی عطر 
به کشور ممنوع است و متأسفانه باید اعتراف کنیم که فضای کسب و کار در 
این حوزه به طور کلی در اختیار قاچاقچیان و تولیدکنندگان کالاهای تقلبی 
قرار دارد.او افزود: این موضوع در خصوص سایر اقلام آرایشی و بهداشتی  نیز 
صدق می کند و به طور کلی شاهد عرضه انواع کالاهای بی اعتبار و اصالت 
در فروشگاه ها هستیم و این موضوع می تواند برای سلامت مردم، عوارض و 

عواقب ناگواری را در پی داشته باشد.
۲۰ درصد کالاهای لوازم خانگی قاچاقی وارد می شوند

آمار و ارقام منتشــر شده از ســوی وزارت صمت در رابطه با قاچاق کالا در 
حوزه لوازم خانگی برقی نیز نگران کننده است. به گفته محمدمهدی برادران، 
معاون صنایع عمومی وزیر صمت، ارزش کل بازار لوازم خانگی در کشــور ۶ 
میلیارد دلار بوده و بر اساس بررسی های صورت گرفته، میزان کالای قاچاق 
در ایــن بازار ۱.7 میلیــارد دلار بوده که حدود ۲۰ درصد کل بازار را شــامل 
می شــود. طبق اعلام معاون صنایع عمومی وزیر صمت، با ساماندهی این 

میــزان واردات کالای قاچاق می تــوان حدود ۶۰ هزار شــغل ایجاد کرد.
علیرضا محمدی دانیالی، رئیس انجمن صنایع لوازم خانگی نیز با بیان  اینکه 
گامی درســت برای مبارزه با قاچاق برداشته نشده است، اظهارداشت: مقابله 
با قاچاق اقدام بزرگی اســت و به صورت پراکنده قابل انجام نیست. علاوه 
بر این باید در نظر داشــت، کشور ما ســالانه با ۴۰  درصد تورم روبه   رو بوده 
و نرخ ارز در    آن، به صورت ســالانه ۱۰ درصد تغییر می کند، تولیدات داخلی، 
 ســالانه ۳۰ درصد رقابت   پذیری خود را در مقابل نمونه   های خارجی از دست 

می دهند.
بازار ۸۵ میلیونی پوشاک ایران در اختیار چین و ترکیه

حوزه پوشاک نیز از قاعده قاچاق کالا مسثنی نبوده و بخش بسیار زیادی از 
پوشاک داخل کشور ما به صورت قاچاق از کشورهای اطراف وارد می شوند، 
به گونه ای که چندی پیش مجید افتخاری، عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید 
و صادرات نساجی و پوشاک ایران، اعلام کرد بازار ۸۵ میلیونی کشور در اختیار 
کشورهای ترکیه، چین و بنگلادش گذاشته شده است.او با بیان اینکه در حال 
تبدیل شدن به مستعمره ترکیه در صنعت پوشاک هستیم گفت: در بخی موارد 
حتی شبکه های گسترده فروش آنلاین پوشاک ترکیه می توانند ظرف سه 
روز پوشاک ترک را در کشورمان تحویل دهند.علاوه بر این مجید افتخاری 
اعلام کرد که واردات پوشاک قاچاق در کشورمان از کنترل خارج شده است 
و وضعیت آن به قبل از ســال ۹7 بازگشــته است و از نیمه سال ۹۸ برخورد 
با پوشاک قاچاق در بخش عرضه متوقف شد.محسن گرجی مدیرکل دفتر 
صنایع پوشاک و منسوجات وزارت صمت نیز در رابطه با ارزش کلی پوشاک 
مصرفی در کشور گفت: ارزش کل پوشاک مصرفی در کشور ۹ میلیارد دلار در 
سال است که حدود ۱.۵ میلیارد دلار از آن را قاچاق تشکیل می دهد.دهقانی 
نیا سخنگوی مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز در همین راستا اعلام کرد: در حال 
حاضر بیشتر قاچاق پوشاک مربوط به واردات از بخش مسافری می شود. در  
چند ماه آینده کالاهایی که در حوزه مسافری قاچاق می شود هم تحت نظارت 

بیشتر قرار می گیرد و قاچاق این بخش کاهشی خواهد شد.
مصائب رجیستری

بازار لوازم الکترونیک هم آسیب های متعددی به واسطه محدودیت ها در 

واردات رســمی دیده است. مصرف کننده قربانی اصلی ممنوعیت واردات 
گوشی است چرا که این روزها گوشی ها را باید با قیمت دوبرابر قیمت تمام 
شده آن -بدون گارانتی – تهیه کند. بر اساس آخرین آمار منتشر شده از سوی 
گمرک حجم دلاری گوشی های موبایل وارد شده به صورت قانونی در کشور 
تا از فروردین دی ماه ۱۴۰۱ حدود ۸۶۱ میلیون دلار اســت. محمد اسفنانی 
سرپرست معاونت پیشگیری سازمان تعزیرات درباره قاچاق در حوزه تلفن همراه 
می گوید: ما در بحث ریجستر گوشی همراه بسیار موفق بودیم الزاما که نباید 
حتما صفر شود عملا الان تقریبا بحث قاچاق تلفن همراه تقریبا در حد بسیار 
پایین است. چرا که استفاده از تلفن های همراه قاچاق عملا غیرممکن است.
این اظهارات در حالی مطرح شــده که تمام آیفون های ۱۴ وارد شده از بعد از 
فروردین امسال به صورت قاچاق وارد کشور شده اند و وضعیت رجیستری  آن ها 

بعد از گذشت ماه ها همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد.
کدام نهادها مسئول ساماندهی وضعیت فعلی قاچاق هستند؟

محمد علی اسفنانی سرپرست معاونت پیشگیری سازمان تعزیرات در این 
رابطه گفته است: در خصوص قاچاق کالا ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز وظیفه 
سیاست گذاری در این حوزه را بر عهده داشته اما وظیفه جلوگیری از واردات 
کالای قاچاق بر عهده گمرک است چرا که تمامی کلاهای وارد شده به کشور 
مرتبط با این مجموعه است.او افزود: مهم ترین مرجع برای واردات کالا گمرک 
است و پس از آن ضابطین دادگستری و تعزیرات و نیروهای انتظامی مسئول 

جلوگیری از واردات قاچاق به کشور هستند. 
تمامی اتاق های اصناف و اتحادیه هایی که کالای وارد شده به آن ها مربوط 
اســت باید در این موضوع دخالت کنند.راسفنانی ادامه داد: در مورد نظارت بر 
فضای مجازی اتحادیه کسب و کارهای مجازی که تمام پروانه های عرضه 
کالا در فضای مجــازی را صادر میکند و نظارت بر این حوزه به طور کامل 
وظیفه این اتحادیه است و این اتحادیه موظف است در صورت مشاهده هرگونه 
عرضه کالای قاچاق در فضای مجازی به مراجع مربوطه اطلاع داده تا تشکیل 
پرونده انجام شود. ســازمان تعزیرات صلاحیت اصلی در این موارد را دارد و 
میتواند به پرونده های قاچاق رسیدگی کند.سرپرست معاونت پیشگیری سازمان 
تعزیرات گفته است: کالای قاچاق به دلیل عدم پرداخت عوارض واردات کالا و 
تعرفه های گمرکی، که در برخی موارد و با توجه به نوع کالا رقم قابل توجهی 
است؛ برای فرد وارد کننده صرفه اقتصادی بالایی دارد. از طرفی هم ممکن 
اســت این کالا از حیث قیمت و کیفیت با کالای داخلی متفاوت باشد؛ گاها 
قیمت تمام شده کالای قاچاق نسبت به کالای تولید شده در داخل پایین تر 
است و از آنجایی که رغبت به خرید کالای خارجی در کشور ما بالاتر از کالای 
داخلی است، به این ترتیب از تولید داخل حمایت نشده و باعث ضرر کردن تولید 

کننده داخلی می شود.
اسفنانی در انتها افزود: تمام آمار های مربوط به قاچاق به هیچ عنوان قابل 
اعتنا نیست و ارقام عددی اعلام شده حدودی است چرا که مبنا میزان کالای 

قاچاق کشف شده است.

نماینده کارگران در شورای عالی کار با اشاره به اینکه هنوز خبری از برگزاری جلسه 
شورای عالی کار نیست گفت: »تورم« و هزینه »سبد معیشت« دو عاملی است که هنگام 

تعیین مزد باید به آن توجه شود.
به گزارش اقتصاد آنلاین، محمدرضا تاجیک؛ نماینده کارگران در شورای عالی کار  با اشاره به اینکه بدون 
عدد و رقم سبد معیشت مذاکرات مزدی وارد ریل قانونی نمی شود گفت:جلسات کمیته دستمزد هرساله زودتر 
برگزار می شد و امسال نسبت به سال های قبل تأخیر زیادی داشته است. حدود تابستان بود که وزارت کار 
نامه ی معرفی نمایندگان شرکای اجتماعی را برای برگزاری کمیته دستمزد ارسال کرد و ما نمایندگان خود را 

معرفی کردیم ولی از همان زمان خبری از جلسه ی پیرامون مزد نیست.
وی از اظهارنظرهای جسته گریخته بابت تورم زا بودن افزایش دستمزد کارگران شاغل و بازنشسته انتقاد 
کرد و افزود: محاسبه  ی سبد معیشت، صد درصد یک ضرورت است .شرکای اجتماعی اصرار بر تعیین سبد 
معیشت دارند چرا که دستمزد باید بر اساس سبد معیشت تعیین شود. اما برداشت ها این است که شاید دولت 
و کارفرمایان بر دستمزد منطقه ای و صنایع توجه داشته باشند. قانون در ماده ۴۱ و تبصره ۲ به این نکته اشاره 
کرده است که دستمزد باید مطابق تورم و سبد معیشت تعیین شود.  بنابراین تعیین مزد مطابق قانون، براساس 
نرخ سبد معیشت خانوار می باشد.تاجیک  بیان کرد: امسال با توجه به آزادسازی ارز و بالا رفتن نرخ ارز در بازار 
آزاد غیررسمی و همچنین گران شدن ارز نیمایی، تورم افسارگسیخته ای به هزینه ی زندگی کارگران تحمیل 
شده؛ توقع این بود که دولت به کمک آحاد جمعیت کشور که همان کارگران هستند، بیاید و با ارائه ی حداقل 
دو بسته ی پیشنهادی به حل نسبی بحران معیشت کمک کند. تاجیک با بیان اینکه حداقل خواسته ی ما این 
است که دولت با توجه به افزایش قیمت ها ، مساله معیشت کارگران را در نظر بگیرد گفت: امیدواریم هرچه 
سریع تر جلسات کارشناسی هزینه های زندگی برگزار شود. دستمزد سال آینده کارگران باید مطابق قانون 
باشد و انتظار این است که دولتمردان با این دیدگاه به جلسه بیایند. نماینده کارگران در شورای عالی کار با 
تأکید بر اینکه این خوب نیست که مسئولان در رسانه ها اظهار نظر کنند و تورم را بر گردن دستمزد بیندازند 
افزود: به اعتقاد کارشناسان اقتصادی اگر دولتمردان منابع و مصارف کشور را درست تنظیم و صورت بندی 
کنند و مصارف را در جاهایی که می توانند کنترل کنند تورم کنترل می شود. تورم حاکم در جامعه ناشی از 
دستمزد کارگران نیست. وی با اشاره به افزایش مزد ۲۰ درصدی در بودجه برای کارمندان گفت:عدد افزایش 
مزد در بودجه به نظر منطقی  نیست. دستمزد باید بر اساس دو آیتم تورم و هزینه سبد معیشت تعیین شود. 
با نگاهی جزئی به قیمت های سبد معیشت مشاهده می شود که هزینه سبد معیشت حداقل ۳برابر سال 
گذشته است. بنابراین افزایش مزد ۲۰ درصدی غیر منطقی است. تاجیک با بیان اینکه  قطعاً تورم لمس شده 
توسط جامعه ی کارگری و خانوارهای کارگری بالاتر از تورم اعلامی مرکز آمار ایران است گفت: در یک نگاه 
تاکتیکی، باید اقلام تاثیرگذار بر سبد معیشت خانوارهای کارگری و تورم این اقلام را محاسبه و بررسی کنیم؛ 
نه اینکه به تورم رسمی مرکز آمار تکیه کنیم؛ چراکه خیلی از اقلام در سبد تورمی مرکز آمار وجود دارد که 
اتفاقاً وزن بالایی هم دارد اما در سبد معیشت خانوارهای کارگری تاثیر و وزن چندانی ندارد؛ به همین دلیل 
است که محاسبات سبد معیشت خانوارها و تعیین تورم حادث بر سبد، اهمیت بسیار دارد.این نماینده کارگران 
اظهار داشت:در مدت یکی دو ماه گذشته اقلام خوراکی و غیرخوراکی مورد نیاز خانوار کارگری بسیار گران 

شده است. انتظارمان این است که در جلسات کارشناسی مزد به این مسائل توجه شود.

 هزینه سبد معیشت حداقلایران؛ بهشت قاچاقچی ها
 3برابر سال گذشته است


